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GENERAL-POTPUKOVNIK
ZDRAVKO PONO[, 

NA^ELNIK GENERAL[TABA
VOJSKE SRBIJE

VI[E NEMA ^EKAWA
U godini iza nas 
uradili smo dosta. 
U 2007. zavr{i}emo 
uspostavqawe nove 
strukture Vojske, 
prebaci}emo te`i{te 
na novi kvalitet, {to 
podrazumeva neuporedivo 
boqi sistem obuke i 
obrazovawa, funkcionalniji
rad unutar sistema, 
interoperabilnost.
Mislim da }e vojna 
profesija biti mnogo 
privla~nija, izazovnija. 
Isto tako, za posao koji nije
ni prose~an, ni standardan,
ni plata ne mo`e da bude
prose~na i standardna. 
Ako dr`ava ho}e da ima
ozbiqnu i profesionalnu
vojsku, onda prema woj mora
tako i da se odnosi. 

godini koja se upravo zavr{ava dogodile su se odre|uju}e stvari za na-
{u dr`avu i Vojsku. U toj istoj godini general Zdravko Pono{ je kao za-
menik, zastupnik i na~elnik General{taba bio na veoma zahtevnom i u
svakom slu~aju odgovornom polo`aju. Sa tog polo`aja donosio je odlu-
ke, govorio o wima u medijima, pregovarao i dogovarao – nastoje}i

da u svemu {to ~ini da i svoj maksimum. Pone{to od pomenutog se nekima i
nije dopalo, drugi su pozdravili wegovu odlu~nost i jasnu viziju, tre}i su mu
brojali godine… Kako je op{tepoznato da je svetu nemogu}e ugoditi, te je za-
to najva`nije ~initi upravo to u {ta verujemo, razgovor koji sledi je tu da
{to konkretnije zaokru`i `ivot Vojske u prethodnoj godini, propu{ten kroz
prizmu wenog vode}eg ~oveka. 

Kako se ova godina zavr{ava u odnosu na o~ekivawa koja ste negde u
ovo isto vreme, samo pre godinu dana imali? 
– Kada sam do{ao na du`nost zamenika na~elnika General{taba nije

bilo izvesno da }e Srbija ve} za nekoliko meseci obnoviti svoju samostal-
nost. Kada se to dogodilo, u prvom trenutku je izgledalo kao ne`eqeni ishod.
Me|utim, sada smo ve} svi svesni da je to velika stvar. Posle mnogo godina
Srbija je ponovo samostalna dr`ava. Ona ima svoju vojsku – Vojsku Srbije.
To je zna~ajan doga|aj, koji u trenutku kada sam preuzimao du`nost nisam pla-
nirao, ali sam mogao to da o~ekujem, i kada se dogodio, posmatrao sam ga sa-
mo sa stanovi{ta pozitivnog.

Bilo je neophodno zapo~eti konkretne reformske procese. Imali smo
veliki zastoj, pa ~ak i nepo`eqan smer, s obzirom na to {ta se u prethod-
nom vremenu de{avalo u Vojsci u odnosu na ono {to bi trebalo da se de{a-
va i {to je odre|uju}i trend u zemqama i vojskama Evrope. U tom momentu
nisam bio u stawu da procenim koliko brzo }emo mo}i da idemo u smeru
reformi, ali sam znao da moramo da krenemo. Sada, posle godinu dana,
mislim da mo`emo da ka`emo da je to bila uspe{na godina, u okolnostima
koje nisu bile potpuno naklowene reformskim koracima. Govorimo o ras-
padu dr`ave kojoj smo mi kao vojska pripadali, u pola tog mandata. To vreme
nije izgubqeno ~ak ni u situaciji kada nismo imali jasnu zakonodavnu regu-
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lativu, kada nije postojala izra`ena politi~ka spremnost da se
radi na reformi Vojske, iako su neki od razloga za to bili ~ak i
objektivni. Vojska je, kao i spoqnopoliti~ki sistem, pripadala
nivou dr`avne zajednice, a finansirana je sa nivo republika.
Kada je postala Vojska Srbije, kada je Ministarstvo odbrane, ako
ne formalno, ipak u{lo u Vladu Srbije, trebalo je vremena da se
sve to sinhronizuje. Proces reforme ni tada nije stao. Mnogo to-
ga je ura|eno upravo u takvim okolnostima.

Mo`da je prilika da pomenemo {ta je to konkretno.
– Ura|eno je nekoliko kqu~nih stvari u uspostavqawu nove

strukture na{ih snaga, {to smo i definisali kao prioritet. Kqu~-
ni zahtev ~itavog procesa transformacije Vojske Srbije jeste –
prevo|ewe vi{ka kvantiteta u mogu}i ili potreban kvalitet. U us-
postavqawu nove strukture Vojske formirali smo Prvu brigadu
Kopnene vojske, Specijalnu brigadu, Gardu, Brigadu veze, Central-
nu logisti~ku bazu, 204. avio-bazu i jo{ neke jedinice. To je upravo
ono {to smo planirali da uradimo do kraja 2006. godine, a {to je
u skladu sa Strategijskim pregledom odbrane, verifikovanim na
Kolegijumu ministra odbrane. Ako nastavimo tim tempom ispuni}e-
mo na{ plan, koji podrazumeva da do sredine 2007. godine kom-
pletno uspostavimo novu strukturu snaga. To zna~i da nas ~eka for-
mirawe jo{ tri brigade Kopnene vojske, artiqerijske, raketne
brigade, komande za obuku, a neophodno je i da preformiramo Ko-
mandu Kopnene vojske. U me|uvremenu smo zavr{ili i preformi-
rawe General{taba, {to podrazumeva, izme|u ostalog, da imamo i
Zdru`enu operativnu komandu kao element General{taba. 

Sve je to, na neki na~in bio prioritet u uspostavqawu nove
strukture snaga, ali mi smo uradili jo{ ne{to {to je zna~ajno.
Sve to vreme smo se vi{e nego doma}inski pona{ali. Onoliko pa-
ra koliko je Vojska dobila za ovu godinu, nije i onoliko koliko je
nama trebalo, ali smo se pona{ali tako da nismo probili odo-
brenu koli~inu novca. Zaustavili smo neke programe opremawa
koji u ovakvim okolnostima nisu bili racionalni, a red smo zave-
li u odr`avawu i remontu postoje}eg.

Upravo ste nabrojali mnoge bitne stvari koje su definisa-
le Vojsku Srbije u 2006. godini. [ta je za Vas najva`nije
za tu istu Vojsku {to se tokom te godine dogodilo?
– Najva`niji je onaj doga|aj na koji mi nismo direktno utica-

li. Formirana je Vojska Srbije. Proces podele sa Crnom Gorom
pro{ao je mirno i konstruktivno, {to je pozdravqeno i na unu-
tra{woj i na me|unarodnoj sceni. Dve vojske su se razdru`ile ta-
ko da su i qudski i materijalni resursi podeqeni korektno. Qu-
dima je omogu}eno da izaberu gde }e da slu`buju, bez obzira na
nacionalnu pripadnost i dr`avqanstvo. Taj proces se uveliko
privodi kraju, a i problem materijalne imovine razre{en je na
predvi|eni na~in. To je bio veliki izazov, te je i uspeh u svemu to-
me jo{ zna~ajniji.

Uspostavqawe nove strukture Vojske, formirawe novih jedi-
nica, koje podrazumeva ogroman posao, od transporta, preme{ta-
wa qudi, ga{ewa garnizona, jedinica, uspostavqawa novih, jeste
veliki zahvat koji se naj~e{}e radi nekoliko godina. To {to smo mi
postigli za samo pola godine, neke vojske i zemqe iz okru`ewa ra-
dile su nekoliko godina. 

Va{ polo`aj podrazumeva i dono{ewe veoma va`nih odlu-
ka. Da li postoje odluke koje ste u tom periodu te`e doneli?
– Da, postoje takve odluke. Pomenuo sam ga{ewe nekih garni-

zona. To je bila jedna od takvih odluka. Ona je podrazumevala pome-
rawe qudi i wihovih porodica u situaciji kada je ̀ ivot u Vojsci, sa
primawima koja mi imamo, prili~no te`ak. Svako takvo pomerawe
je dodatni potres u sku~enim ekonomskim mogu}nostima svakog na{eg
pripadnika. To je i stres za ~itavu porodicu, naravno. Deca su mo-
rala da mewaju {kole, supruge zaposlewa, ili da ih gube. Takva od-
luka se zaista te{ko donosi. Trudili smo se da, koliko-toliko, olak-
{amo situaciju, imaju}i u vidu tri kqu~na aspekta. Prvo je bilo va-
`no da ta~no znamo kakve su nam operativne potrebe, koji to garni-
zon moramo zadr`ati, jer to u skladu sa potrebama, ima smisla.
Drugi kriterijum je bio stawe infrastrukture pojedinih garnizona.

Poku{ali smo da odredimo koje garnizone mo`emo da dovedemo u
potrebno funkcionalno stawe, a da ne tro{imo previ{e, dok smo
gasili one gde je bilo malo qudi, a logisti~ki tro{kovi su bili
ogromni. Tre}i kriterijum se odnosio na smawewe socijalnih po-
tresa, koliko je to bilo mogu}e. Nastojali smo  da selidbe ne budu
previ{e daleko, da to bude srodna bran{a. U profesionalnoj voj-
sci, koja je dobro pla}ena i situirana, nije veliki problem da po-
merite nekoga nekoliko stotina kilometara. Kod nas to, na`alost,
sada nije tako. Zato smo nastojali da svim tim pomerawima, koja su
neminovna, probleme smawimo na najmawu meru. 

Prijem u Partnerstvo za mir nesumwivo je rezultat velikih
napora ulo`enih da bi se postigli potrebni profesionalni
kriterijumu. Ministar Stankovi} je pomenuo da }emo sada
sami birati oblasti, oblike i instrumente saradwe sa Na-
toom. O~ekuje se i izrada individualnog programa saradwe.
Da li je u oblasti vojne saradwe ve} poznato {ta }e to kon-
kretno biti? Potcrtali ste transfer znawa i iskustava.
– To je samo jedna od oblasti. Mi se najpre opredequjemo u

okviru Partnerstva za mir za saradwu kroz Prezentacioni doku-
ment. To je na~elan dokument u kome se ne precizira {ta je to {to
}emo konkretno da radimo. Oblasti koje mi vidimo kao zna~ajne, a
koje }e se kasnije detaqnije razra|ivati Individualnim partner-
skim programom, koji je ve} obavezuju}i dokument, jesu vojno obra-
zovawe, obuka i doktrina. To su preduslovi dostizawa interope-
rabilnosti. A kao {to je re~eno i prilikom potpisivawa Okvir-
nog dokumenta u Briselu, pristupawe Partnerstvu za mir je pre
svega prihvatawe odgovaraju}eg vrednosnog sistema, ili sprem-
nost da se taj sistem prihvati. 

U na{em slu~aju mislim da je to i priznawe za sve {to smo do
sada uradili i da mi u Vojsci, na neki na~in, ve} imamo taj vredno-
sni sistem. Sada je potrebno sve to sprovesti u praksu, da Vojska
Srbije bude interoperabilna u okviru programa Partnerstvo za
mir i da se razvija te`e}i visokim profesionalnim standardima.
To je mogu}e samo ako imamo odgovaraju}i sistem obrazovawa, koji
tako ne{to omogu}ava. Najboqe je da ga uspostavimo tako {to }e-
mo sara|ivati sa drugima. Sve su to razlozi zbog kojih verujemo da
je saradwa u razmeni znawa i iskustava u okviru Partnerstva za
mir – najva`nija i najprivla~nija za nas. I to ne samo zato {to mi
na taj na~in primamo ne{to od drugih, ve} zato {to smo sigurni da
na tom planu imamo {ta da i ponudimo. Za razliku od mnogih zema-
qa na{eg regiona, mi imamo sistem vojnog {kolstva koji }emo za-
dr`ati, dodu{e reformisan, i verujemo da je to kapacitet koji mo-
`emo da ponudimo drugima. To su resursi koje vidimo kao mogu}e u
na{oj ponudi partnerima u okviru programa Natoa. Podrazumeva-
mo i Vojnomedicinsku akademiju, jer je ona i nau~na i obrazovna
institucija, a ne samo zdravstvena.

Slede}a oblast koja je u tom smislu zna~ajna jeste demokrat-
ska kontrola sistema odbrane. Ona je iz kategorije vrednosnog, i
nije ne{to {to se ti~e samo Vojske ve} i svih ostalih u~esnika u
procesu kontrole, pre svega izvr{ne, a mo`da ~ak i najvi{e – za-
konodavne vlasti. 

[to se konkretnih oblika saradwe ti~e, mo`da nije neophodno
da sada govorimo vi{e o tome. Treba pomenuti planirawe, progra-
mirawe i buxetirawe u sistemu odbrane i upravqawe resursima. To
nam je zna~ajno, jer je ta oblast kod nas bila prili~no zapu{tena.
Nastoja}emo da je obnovimo, ne onako kako je funkcionisala ranije,
iako to nije bilo lo{e, ve} }emo se preusmeriti na sistem koji se
primewuje u zemqama koje su u Natou i u Partnerstvu za mir.

[to se ti~e resursa, razmatrali smo koji su to kapaciteti
koji mogu da budu ponu|eni, a smatramo ih atraktivnim, bar u na-
{em regionu. Izdvajaju se Centar ABHO u Kru{evcu, VMA, Vojna
akademija i jo{ neki centri za obuku. Sve }e to biti razra|eno u
Individualnom programu partnerstva. 

Pomenuli ste reformisano vojno {kolstvo. Znamo da su
reforme u obrazovawu veoma osetqive, tu se eventualne
gre{ke mogu videti tek za nekoliko godina. Na ovom pro-
storu je bilo lo{ih reformskih poteza u toj oblasti. Je-
smo li, koliko-toliko, “pokrili” mogu}e gre{ke?
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– U pravu ste kada ka`ete da treba da pro|e nekoliko godina
da se takve gre{ke uo~e. Zato su svi potezi u oblasti {kolstva vr-
lo rizi~ni, jer daju rezultate, dobre ili lo{e, na duge staze. Mo-
glo bi se re}i da postoje dva osnovna principa na kojima je mogu}e
postaviti vojno {kolstvo. Jedan je da ono bude vezano za General-
{tab. Tada se zatvara svojevrsna sinergetska celina: doktrina,
obrazovawe i obuka na jednom mestu. To je pristup koji je kod nas
bio dugo prisutan, a i danas je u nekim vojskama. Prednost ovog si-
stema je upravo u objediwenosti te tri odre|uju}e celine. Mi smo
se pre godinu dana opredelili za model da obrazovawe bude u nad-
le`nosti Sektora za qudske resurse Ministarstva odbrane, i to
je mene zateklo na ovom mestu kao zavr{ena stvar. Ta varijanta
ima prednost u ozbiqnijem povezivawu sa sistemom civilnog obra-
zovawa – Beogradskim univerzitetom. 

Ta reforma je zapo~eta dobro, nosi niz potencijalnih predno-
sti u situaciji kada  vojni poziv nije dovoqno privla~an. To jeste
na~in da taj poziv postane privla~niji. Ova varijanta otvara mo-
gu}nost da na{im studentima predavawa dr`e profesori sa Beo-
gradskog univerziteta, {to se ve} de{ava, ali i boqu institucio-
nalnu povezanost. Ima}emo ~vr{}u vezu izme|u Akademije i Uni-
verziteta, te }e nau~na dimenzija na Akademiji jo{ vi{e o`iveti, a
potpisivawem ugovora sa nekim fakultetima omogu}ili smo da ofi-
ciri kada zavr{e Akademiju dobiju i tu drugu diplomu, {to celu po-
stavku ~ini neuporedivo boqom. Mislim da tom pristupu, imaju}i u
vidu sve {to je ura|eno, treba dati {ansu, ako se nastavi ovako ka-
ko je zapo~eto, jer on zaista obe}ava. Onda vi{e nije ni toliko va-
`no da li je organizaciono {kolstvo povezano sa General{tabom
ili Ministarstvom. Mnogo je va`nije kakva mu je su{tina, kako je
funkcionalno umre`eno. A komunikacija General{taba i Sektora
za qudske resurse do sada je bila prava i funkcionalna. 

Nedavno ste za “Vreme” izjavili da je kod nas potpuno po-
meren socijalni polo`aj vojske u dru{tvu. Na konkurs za
Vojnu akademiju se 2006. prijavilo samo 28 qudi, samo su
dvadeset trojica do{la na testirawe, a samo ~etvorica
zadovoqila uslove. Koliko o~ekujete da }e reforma Voj-
ske, vojnog {kolstva, ali i status koji bi trebalo da ta
{kola garantuje promeniti odziv? Kako }e se planirati
ubudu}e potreban broj {kolovanih oficira?
– Privla~nost vojnog poziva mo`e se promeniti naboqe kada

smo sve prisutniji na afirmativan na~in u javnosti, kada se pove-
zujemo sa Univerzitetom, kada se mo`e dobiti i ta druga diploma,
odnosno {ire obrazovawe. Sve je to afirmativno, ali nije do-
voqno. Neophodne su i odgovaraju}e plate. Za to je potrebno da
pro|e jo{ neko vreme. Insistiram da je upravo to jedan od kqu~nih
razloga ili povoda da se qudi prihvate vojnog poziva, koji je zah-
tevniji nego mnogi drugi. Za posao koji nije ni prose~an, ni stan-
dardan, ni plata ne mo`e da bude prose~na i standardna. Ako dr-
`ava ho}e da ima ozbiqnu i profesionalnu vojsku, onda prema woj
mora tako i da se odnosi. 

Planirawu kadra pristupili smo veoma ozbiqno. Kada ima-
mo sasvim jasnu strukturu Vojske, brojno stawe qudi i tehnike –
nije nikakav problem dobro planirati potreban kadar. Sa nor-
ve{kim ministarstvom odbrane radi se dobar projekat upravo u
vezi sa modelirawem i na~inom na koji treba upravqati kadrom,
imaju}i u vidu sve pokazateqe. Ve} za slede}u godinu znamo preci-
zno koliko nam qudi treba na Vojnoj akademiji i u [koli nacio-
nalne odbrane. Tako|e, treba imati u vidu da sav potreban kadar
ne}emo {kolovati kod nas. Trudi}emo se da neke qude {kolujemo u
inostranstvu. Taj proces je ve} otvoren. Na{i qudi su na osnov-
nim studijama u Gr~koj, Italiji, na komandno-{tabnom usavr{ava-
wu u nekoliko zemaqa, na nivou [NO ili ratnog kolexa isto ta-
ko. Toga }e biti sve vi{e. A trudi}emo se i da studenti iz drugih
zemaqa dolaze kod nas na {kolovawe.

Da li bi prijem u Partnerstvo mogao da ubrza reformu si-
stema odbrane, da li }e je predizborni i izborni meseci

usporiti, ili ubrzati – ima-
ju}i u vidu nedostaju}u za-
konsku regulativu? [ta je tu
neko realno vreme kretawa
ka projektovanim ciqevima
za 2007. i 2010. godinu?
– Prijem u Partnerstvo za

mir je dobar impuls, ali je posao
na{. Taj posao se ne radi ni u Bri-
selu ni u Va{ingtonu. Mi moramo
da ga uradimo. Zato je va`no da
znamo {ta ho}emo, da postavqamo
jasna pitawa, kako bismo dobili
razumne odgovore. Mislim da smo
mi sada u stawu da postavqamo ja-
sna pitawa, jer smo odredili {ta
je to {to ho}emo da radimo. U sve
ovo smo i krenuli sa opredeqe-
wem da taj proces ne mo`e da ~e-
ka. Nivo podr{ke iz Brisela je to-
liki koliki je. Mi taj posao radi-
mo, a oni kada budu imali dovoq-
no mogu}nosti, politi~kih i svih
ostalih, da nas vi{e podr`e – do-
brodo{li. U me|uvremenu, mi ide-
mo sami. 

U situaciji koja je predizbor-
na i izborna mi i daqe radimo svoj posao. Izbori nisu u Vojsci,
mi na polo`aje ne dolazimo na izborima. Oni se eventualno mogu
odraziti na dono{ewe novih zakona. A nama su neophodni novi za-
koni o Vojsci i odbrani, koji bi trebalo da promene socijalni po-
lo`aj Vojske. Mi to ne mo`emo da mewamo u postoje}im okolnosti-
ma. Mo`emo da uspostavimo novu strukturu snaga, da se opredeli-
mo koji nam tenkovi vi{e ne trebaju, ali koja su prava i obaveze
pripadnika Vojske, kakvi su odnosi u slu`bi, to ne mo`emo da od-
redimo sami, a to mo`e da nas uspori. Zato je ovo mo`da prilika
da se uputi apel da dono{ewe novih zakona o Vojsci i odbrani bu-
de jedan od prioriteta novog skup{tinskog saziva. 

Iz nekih ranijih vremena, po inerciji, ostalo je prili~no
ra{ireno verovawe da Vojska `ivi sasvim dobro na dr-
`avnim jaslama. Socijalni polo`aj Vojske se, na`alost,
samo uru{avao i razgra|ivao. Na takvoj osnovi, u sistemu
koji je doskora va`io kao trom i sporo promenqiv, mi
sprovodimo veliku reformu, koja je ~ak ocewena kao kata-
lizator promena u dru{tvu. Kako se to dogodilo? 
– Vojska mo`e da se prepozna kao uslovno ekstremna socijalna

kategorija, jer je veoma specifi~na, po prirodi konzervativna, hi-
jerarhijski organizovana. U svakom slu~aju Vojska ne pripada nika-
kvoj sredini. Otuda opravdani razlog za postavqawe takvog pita-
wa. Kako jedna takva organizacija mo`e da bude, mo`da ne lider
ili katalizator, ali svakako zapa`ena struktura u reformama i
tranziciji? To je mogu}e zbog najmawe dva razloga. Prvo, zato {to
je obrazovni nivo pripadnika Vojske vi{i od proseka u dru{tvu.
Vojska je organizacija u kojoj qudi na dnu lestvice imaju bar sredwu
stru~nu spremu. A mnogi imaju poslediplomsko usavr{avawe, ~ak je
po tom pitawu vojni sistem mo`da malo i prenapregnut. Dobra po-
sledica takve postavke jeste da imamo veoma visok obrazovni nivo.

Drugi razlog, specifi~an za nas, bar u protekloj godini, jeste
potpuno jasan, nedvosmislen reformski kurs zastupqen u top me-
naxmentu Ministarstva i General{taba, koji je nametao takav sled
stvari. A to su otvarawe prema svetu, saradwa, potreba za unu-
tra{wom transformacijom, preispitivawem, borbom protiv ko-
rupcije, tra`ewem na~ina da se do|e do unutra{wih u{teda, pre-
zentovawem Vladi Srbije plana transformisawa Vojske. Rekli su
nam da je nezapam}eno da neko ko je na dr`avnom buxetu do|e u
Vladu i tra`i pomo}, jer ho}e da se reformi{e, a ima i plan kako
}e to da ostvari. Mi smo upravo sve to uradili, i dobili podr{ku. 

INTERVJU
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Kada imate ta dva elementa u sistemu koji je, slo`ili smo se,
ekstreman slu~aj, onda se ostali u dru{tvu zapitaju kako je mogu}e
da oni od kojih o~ekujemo da budu krajwe konzervativni pokazuju ta-
kvu spremnost da se stvari mewaju, da idu u susret doga|ajima i da
imaju proevropski kurs. Mislim da je upravo takvo prestrojavawe
uzrok percepcije koja je sistem odbrane izdvojila me|u one koji
predwa~e u reformi. 

Nedavno otvarawe Kancelarije Natoa u Beogradu, po re-
~ima ministra odbrane, trebalo bi da doprinese i ve}oj
bezbednosti nealbanskog stanovni{tva na Kosovu. [ta Vi
o tome mislite?
– Otvarawe Kancelarije je samo po sebi tehni~ka stvar. Na-

ravno, ono ima simboliku i politi~ku dimenziju, ali ga treba sa-
gledavati u {irem kontekstu. Jedna je dimenzija politi~ko dovo|e-
we odnosa izme|u Srbije i Natoa na nivo partnerstva. Akada ima-
te takav partnerski odnos, normalno je da i tehni~ke mere koje
prate taj odnos budu uspostavqene. Tako }emo i mi uskoro imati
kancelariju u sredi{tu Natoa. 

Samo otvarawe Kancelarije nije garancija da }e nealbansko
stanovni{tvo, pre svega srpsko na Kosovu, biti za{ti}eno. To
predstavqa na{u nameru da omogu}imo Natou da obavqa svoj po-
sao na Kosovu. Najzna~ajniji posao Natoa jeste upravo to – bez-
bednost svih stanovnika, a znamo da su ugro`eni pre svega Srbi. I
na{ je interes da Nato taj posao obavi {to je mogu}e kvalitetnije.
Pri tom i da na{u dr`avu do`ivqava kao partnera u dr`awu pod
kontrolom tog bezbednosnog problema na Kosovu. Moje dosada{we
iskustvo u toj saradwi uverava me u uspeh partnerskog odnosa sa
snagama Natoa na Kosovu. 

Partnerstvo za mir, tako|e i Nato, me|unarodnog su ka-
raktera i ~ine ih qudi razli~itih religija, kultura, siste-
ma vrednosti. Gde je granica izme|u nacionalnog – pojedi-
na~nog, i me|unarodnog – globalnog u profilu oficira Voj-
ske Srbije. Konkretnije, koliko }e, integri{u}i se, Vojska
Srbije ostati srpska?
– To ne mo`e niko da nam uzme. I ne poku{ava. U sistemu za-

jedni~ke ili kolektivne bezbednosti postoji takmi~arska dimenzija
me|u wegovim pripadnicima. Mo`da je upravo najzdravije u tom
odnosu {to vojnici razli~itih vojski mogu da se sre}u i rade zajed-
no, a da nisu u ratu, ve} se samo takmi~e. To je i iskustvo u~e{}a u
mirovnim operacijama. A upravo se u svim tim takmi~ewima i te

kao ~uva to {to je na{e, nacionalno. Na{ vod }e uvek biti prepo-
znatqiv, sa srpskim oznakama i odlikama. On se trudi da posle
nekoliko meseci na takvom zadatku bude boqi od ostalih u zajed-
ni~kom poslu. Tu se ni{ta ne gubi od nacionalnih odrednica, ve}
se one samo afirmi{u. 

Nedavno sam rekao nekim na{im diplomatama, pa su mi malo
zamerili, da u sada{woj konstelaciji i bezbednosnom problemu u
svetu, ponekad dva na{a lekara, u uniformama i sa oznakama Voj-
ske Srbije, anga`ovana u okviru zna~ajne me|unarodne operacije,
mogu da budu neuporedivo zna~ajniji spoqnopoliti~ki predstavni-
ci Srbije nego {est ambasadora raspore|enih na kraj sveta, gde
nemamo zna~ajnijih ekonomskih ili bezbednosnih interesa, ve} sa-
mo ~uvamo nekakvu tradiciju.

”Mi i daqe crtamo na{e ratne karte tako da su na{e sna-
ge crvene, a protivni~ke plave. Sav zapadni svet crta to
obrnuto”, rekli ste za jedan od letwih brojeva NIN-a. Je-
smo li prona{li svoju boju?
– Tu nije re~ o na{oj i wihovoj boji, ve} o interoperabilno-

sti. Radili smo na uskla|ivawu i prelasku na sistem koji koriste
oni sa kojima ho}emo da se pona{amo kao partneri. Taj proces je u
zavr{noj fazi. Na ve`bama tokom 2007. godine bi}e primewiva-
na nova uputstva, i ta godina bi}e godina prelaska sa jednog siste-
ma na drugi, u kome }e kvadrati} na mapi ili karti i u jednom i u
drugom slu~aju zna~iti istu stvar.

Dugo neko Va{ih godina i biografije nije bio na mestu na-
~elnika General{taba. Znamo da imate brojne probleme
sa kojima se nosite, negde to podse}a i na takmi~ewe sa
samim sobom.
– ^ovek uvek treba da bude u pokretu, da te`i da ostvari bar

malo vi{e u odnosu na to {to je o~igledno dosti`no. Ne mogu da
ka`em da je ovaj posao koji sada obavqam ne{to {to sam tra`io.
To se jednostavno dogodilo. U mojoj profesiji to nije stvar koju mo-
`ete da planirate. I na ovom poslu, kao i na svim ostalim koje
sam radio, trudim se da dam svoj maksimum i verujem da sa svakim
danom taj maksimum mo`e da bude jo{ ve}i. To takmi~ewe sa samim
sobom, u odnosu na prethodni dan, jeste unutra{wi motiv koji ne
mo`e biti doveden u pitawe spoqa{wim isku{ewima. A neki rezi-
me, kako je to bilo, ostaje na drugima, ili na nekom mom kasnijem
sumirawu. Godine za ovaj posao nisu presudne, ve} pre da li imate
dovoqno energije, i znawa, naravno. 

Rekli ste nam {ta je to {to mislite da je odredilo 2006, a
{ta je to {to }e odrediti 2007. godinu? [ta biste, even-
tualno, mogli da nam obe}ate da }e nam se lepo dogoditi,
ukoliko postoji takva opcija?
– Ne dr`im pod kontrolom socijalne aspekte `ivota u Vojsci,

to ne zavisi od General{taba. A voleo bih da ba{ u tom prostoru
bude dobrih i lepih promena. Ja im se nadam. Na kraju krajeva, to
se ti~e `ivota qudi za koje na neki na~in odgovaram, ali i mog
sopstvenog. Na`alost, to ne mogu da obe}am, ali se nadam da }e
nova vlada imati razumevawa za to da se socijalni polo`aj Vojske
promeni znatno naboqe. To za{to sam ja odgovoran, {to smo po~e-
li da realizujemo u 2006. godini, nastavi}emo i tokom 2007. godi-
ne. Tu ne}e biti stajawa. U godini iza nas uradili smo dosta. U
2007. zavr{i}emo uspostavqawe nove strukture Vojske, prebaci-
}emo te`i{te na novi kvalitet, {to podrazumeva boqi sistem obu-
ke i obrazovawa, funkcionalniji rad unutar sistema, interopera-
bilnost.

Mislim da }e vojna profesija biti mnogo privla~nija, iza-
zovnija. Verujem da Vojsku vi{e ne}e do`ivqavati kao u{u{kanu,
zacementiranu, zatvorenu socijalnu strukturu. U mnogo ~emu je
Vojska do sada funkcionisala kao bojler. U bojler voda u|e, ona
toplija iza|e, a unutra ostane kamenac. U Vojsku buxet u|e, pare
iza|u – {to u firme, {to u remontne zavode, {to u trgova~ke
mar`e, a Vojska ostane siroma{na i neobu~ena. To mora da se
promeni.

Dragana MARKOVI]
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